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Protokół nr XXVIII/21 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 30 kwietnia 2021 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 

(zdalny tryb obradowania) 

 
Tematy sesji: 

 
1. Omówienie stanu bezpieczeństwa publicznego w 2020 roku na terenie Miasta 

Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy.  

2. Omówienie stanu zabezpieczenia przeciwpożarowego i poziomu ochrony przed 

zagrożeniami lokalnymi w 2020 roku na terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie 

zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy. 

 

 

Godzina rozpoczęcia obrad – 10.00 

Godzina zakończenia obrad – 14.30 

 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady- Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady- Joanna 

Gadzińska, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, Tomasz Kempa, Mariusz Kuc, Krzysztof 

Lewandowski, Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, 

Marcin Paluszek, Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia 

Skowrońska-Wiśniewska, Aldona Struzik, Marcin Wach, Violetta Wiercińska, Władysław 

Wołosz, Wiesław Żurek. 

 

2. Prezydent Miasta- Beata Moskal-Słaniewska 

3. Zastępca Prezydenta- Jerzy Żądło 

4. Sekretarz Miasta- Maciej Rataj 

5. Skarbnik Miasta - Kacper Siwek 

6. Radca Prawny- Mariusz Starke 

 

7. Zaproszeni Goście, m. in.: 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego / Pełnomocnicy Prezydenta: 

- Maciej Gleba – Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej  

- Alicja Masny- Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej 

- Małgorzata Osiecka- Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

- Joanna Trojan-Skała -Kierownik Referatu Kultury 
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   PORZĄDEK OBRAD: 

 
1. Otwarcie XXVIII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Informacja o wstąpieniu Pani Violetty Marii Wiercińskiej w skład Rady Miejskiej  

w Świdnicy. 

3. Ślubowanie Radnej Rady Miejskiej w Świdnicy- Pani Violetty Marii Wiercińskiej.  

4. Przedstawienie porządku obrad XXVIII sesji Rady Miejskiej. 

5. Przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miejskiej. 

6. Omówienie stanu bezpieczeństwa publicznego w 2020 roku na terenie Miasta Świdnicy oraz 

przedstawienie zamierzeń planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy.  

7. Omówienie stanu zabezpieczenia przeciwpożarowego i poziomu ochrony przed zagrożeniami 

lokalnymi w 2020 roku na terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń 

planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

▪ wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Świdnicy, 

▪ wystąpienie Komendanta Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy. 

8. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie - (zał. nr 1, proj. XXVIII/: 1-9). 

9. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 26.03.2021 r. 

10. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

11. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

12. Zakończenie XXVIII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.         

                                                                                

 

______________________________ 

 
                                                                                                                                                                            

Ad 1. Otwarcie XXVIII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie 

quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Radnych oraz Gości, dokonał 

otwarcia XXVIII sesji (przeprowadzonej w trybie zdalnym) Rady Miejskiej w Świdnicy  

w dniu 30.04.2021 r., a następnie stwierdził quorum (23 radnych) i poinformował  

o prawomocności obrad.  

 

_______________________________ 

 

 

Ad 2. Informacja o wstąpieniu Pani Violetty Marii Wiercińskiej  

w skład Rady Miejskiej w Świdnicy 

 
Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski - odczytał Postanowienie nr 19/2021 Komisarza 

Wyborczego w Wałbrzychu I z dnia 31 marca 2021r. w sprawie obsadzenia mandatu radnego 

Rady Miejskiej w Świdnicy (zał. nr 2). 

_______________________________ 

 

Ad 3. Ślubowanie Radnej Rady Miejskiej w Świdnicy- Pani 

Violetty Marii Wiercińskiej 

 
Przewodniczący Rady - poinformował, że zgodnie z art. 23a ustawy z dnia 8 marca 1990 roku 
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o samorządzie gminnym przed przystąpieniem do wykonywania mandatu Pani Violetta 

Wiercińska obowiązana jest do złożenia ślubowania. Następnie odczytał rotę ślubowania: 

„Wierny Konstytucji i prawu Rzeczypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście obowiązki radnego 

sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, mając na względzie dobro mojej gminy i jej 

mieszkańców”. 

 

Pani Violetta Wiercińska - odpowiedziała: „ślubuję” 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej - dziękuję bardzo. Gratuluję i stwierdzam, że Pani Violetta 

Wiercińska od dziś wykonuje mandat radnego Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 

Radna Violetta Wiercińska- to dla mnie zaszczyt zasiąść w tak dogodnym gronie. Wielu 

mieszkańców mi zaufało, że będę dbała o interesy i będę się starała jak najlepiej wypełniać 

swoje obowiązki. Wieloletni Radny Albert Gaszyński wysoko postawił poprzeczkę i mam 

nadzieję, że godnie go będę zastępować.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej -dziękuję bardzo i jeszcze raz witamy. 

_______________________________ 

 

Ad 4. Przedstawienie porządku XXVIII sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek XXVIII sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 3) i poinformował, że:  

 

o wpłynęła autopoprawka: 

- do projektu uchwały nr XXIV/ 7. w sprawie zmiany budżetu (zał. nr 3a) 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- przedstawiła zmianę wprowadzoną do porządku 

obrad.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad 

XXVIII sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 

 

w głosowaniu: za - 23, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 4) 

 

porządek obrad został przyjęty. 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 5. Przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokół  

z XXVII sesji były wyłożony do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem 

uwag wniósł o jego przyjęcie: 

w głosowaniu:  

 za - 23 przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 5) 

 

protokół z XXVII sesji Rady Miejskiej został przyjęty 

 

______________________________ 



 4 

 

Ad 6. Omówienie stanu bezpieczeństwa publicznego w 2020 roku 

na terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń 

planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

 
• wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji w Świdnicy – przedstawił 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies (zał. nr 6a) 
 

W sprawie wystąpienia zabrali głos: 

 

 
Radny Krzysztof Lewandowski- mam wątpliwość do bezpieczeństwa na drodze, ponad 901 

zdarzeń na terenie gminy- to jest bardzo dużo. Zastanawiam skąd się to bierze, na pewno  

z ilości pojazdów na drodze. Rozmawiając z mieszkańcami mam takie przekonanie, iż  

w ogóle nie widać policji na drodze. Kilka lat temu były jeszcze kontrole na drogach  

w różnych miejscach. Najbardziej efektywne wydają się być patrole rotacyjne, po godzinie na 

innej ulicy. Kierowcy nie mogliby się nauczyć mapy drogowej. Jest kilka newralgicznych ulic 

w Świdnicy, w których nie widziałem Policji. Dlaczego nie ma Policji? Dlaczego Policji nie 

widać? Nie ma żadnej tabeli mówiącej o ilości patroli i pomiarów. Czy ja się mylę? 

 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies – jak Pan zauważył w mieście Świdnicy nie 

było żadnego wypadku śmiertelnego. Patrole Policji kierujemy tam, gdzie wystąpiły wypadki. 

Wysyłamy patrole Policji w miejsca, gdzie najczęściej dochodzi do wypadków i kolizji. 

Patrole ruchu drogowe działają operacyjnie tj. nasze BMW i mają być niewidoczne. Jeśli 

jeździ oznakowany radiowóz to nawet „pirat drogowy” widząc oznakowany radiowóz 

zwalnia. Jeśli chodzi o efekty ruchu drogowego, to jest tak rozbudowana statystyka, że 

mógłbym zająć całą sesję. Jesteśmy pierwsi albo drudzy w województwie Dolnośląskim  

w 2020r. w zakresie ujawnień tzw. 50+ tj. osób przekraczających o 50 km prędkość w terenie 

zabudowanym. Świdnicki Wydział Ruchu Drogowego nie ma się czego wstydzić. Czy Policja 

jest mniej widoczna w Świdnicy? Może to subiektywne odczucie Radnego, ale liczby 

Wydziału Ruchu Drogowego mogą się obronić. Jeśli Radny chce, Naczelnik Wydziału Ruchu 

Drogowego w Świdnicy może udzielić na piśmie informacje dot. ilości kontroli czy 

legitymowań przeprowadzonych przez wydział. To są potężne liczby, które świadczą o tym, 

że nasz Ruch Drogowy pracuje. Chcielibyśmy mieć tylu policjantów i radiowozów by 

zapewnić bezpieczeństwo i kontrolę w każdym sektorze miasta. Nie stać nas na to. 

Dodatkowo Ruch Drogowy obsługuje kolizje, co prawda jest ich mniej, ale jest ich dość dużo 

a to z kolei kosztuje czasu naszych funkcjonariuszy. Jeśli pan Radny chce to możemy przesłać 

krótkie dane, jeśli chodzi o efektywność pracy wydziału ruchu.  

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- chciałam podziękować Panu Komendantowi  

i wszystkim funkcjonariuszom. To był ciężki rok, którzy przyniósł zupełnie nowe wyzwania, 

który zaburzył dotychczasowe zachowania. W wielu sytuacjach nie wiedzieliśmy, jak się 

zachować. Bardzo dziękuję za bardzo dobrą współpracę. Powiem też o trudnych tematach. 

Był to czas, kiedy mieszkańcy Świdnicy wychodzili na ulicę naszego miasta, był to okres 

pandemii, a więc to wymagało środków ostrożności, spełnienia odpowiednich wymogów 

stawianych przez państwo. Dziękuję Policji za to, że była obecna i że zapewniała wszystkim 

uczestnikom bezpieczeństwo podczas tych zdarzeń. Tymczasem docierało do nas sporo 

niedobrych sygnałów na temat zachowań policji szczególnie w Warszawie, szczególnie w 

odniesieniu do kobiet. Nasza świdnicka policja jest inna. Główną przesłanką dla 

funkcjonariuszy jest to by zapewnić wszystkim poczucie bezpieczeństwa. Dziękuję za mądre 

zachowanie, za wasze podejście do trudnych sytuacji. W sytuacjach, które są kryzysowe,  

w których każdy z nas może kierować się takimi czy innymi emocjami. Zachowanie 
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świdnickich policjantów świadczy o mądrości i o głębokim profesjonalizmie, o tym, że 

potrafiliście się z takimi sytuacjami zmierzyć. Bardzo za to dziękuję jako Kobieta i jako 

Prezydent. Dziękuje za wszystkie działania. Wielokrotnie zwracałam się do pana Komendanta 

i do innych funkcjonariuszy z prośbą o pomoc. Zawsze na takie wsparcie mogłam liczyć. 

Oprócz statystyk i tabelek warto mówić też o rzeczach, które są jeszcze obok danych 

liczbowych. Bez empatii i woli współpracy dane byłyby o wiele mniej warte.  

 
Radny Lech Bokszczanin- byłem czynnym uczestnikiem wszystkich protestów, ale również 

obserwowałem to co się działo w Warszawie i w dużych miastach, jak policja traktowała 

protestujących. Chciałem podziękować świdnickiej policji za wsparcie i za zabezpieczanie, 

ponieważ udało się wszystkie protesty przeprowadzić bez niebezpiecznych zdarzeń. Dziękuję 

Panie Komendancie. 

 

 

Radny Marcin Wach- jak wygląda sytuacja z obywatelami Ukrainy czy Gruzji? Czy tych 

obywateli przybywa?  

 

Komendant Powiatowy Policji Andrzej Dobies – w większości to są ludzie, którzy przyjechali 

uczciwie pracować. Najwięcej zdarzeń, które mają miejsce z udziałem obywateli Ukrainy czy 

Gruzji są związane ze spożywaniem alkoholu w miejscu publicznym oraz jazdę pod 

wpływem alkoholu. Są to osoby przyjeżdzający z innego okręgu kulturowego, dla których jest 

to normalne a zanim się dowiedzą o tym, iż czyn ten jest zabroniony to trochę czasu minie. 

Naszym obywatelom również zdarzają się wybryki kryminalne jak i również zdarzają się 

wśród obywateli Ukrainy. Mieszkańców Gruzji jest mniej, aczkolwiek większych problemów 

nie było. Na jazdę pod wpływem alkoholu jesteśmy wyczuleni, ponieważ nie wiadomo kogo 

za rogiem samochód uderzy. Staramy się to eliminować. Mamy nadzieję, że po dłuższym 

pobycie w naszym kraju to mieszkańcy Ukrainy zrozumieją, że pewne zachowania są 

nieakceptowalne. 

 

Radny Marcin Wach- dziękuję, uspokoił Pan kilkunastu mieszkańców naszego miasta. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- w imieniu Radnych Rady Miejskiej chciałabym 

podziękować za Państwa profesjonalizm. Ta niewidoczność jest wskazana, nie chodzi o to by 

policjant był za rogiem każdej ulicy, ale skuteczność. Tą skutecznością się wykazujecie.   

 

Radny Lesław Podgórski - dziękuję panu Komendantowi za profesjonalizm świdnickiej 

policji, ale chciałem pochwalić świdnickie kobiety uczestniczące w protestach, że zachowały 

umiar. W niektórych miastach zostały przekraczane granice przez protestujące kobiety, gdzie 

popychano, obrzucano obelgami i opluwano policjantów. W takich sytuacjach trudno było 

opanować emocje, ale uważam się wszystko kończyło się w miarę pozytywnie. Ważne by 

druga strona nie prowokowała i w sposób niezgodny z prawem traktowała funkcjonariuszy. 

Polska policja stoi na wysokim poziomie profesjonalizmu w porównaniu z policjantami  

z innych krajów. 

 

 
• wystąpienie Komendanta Straży Miejskiej w Świdnicy  

 
Sprawozdanie za rok 2020 w formie prezentacji przedstawił Zastępca Komendanta Straży 

Miejskiej Edward Świątkowski (zał. nr 6b) 

 
W sprawie wystąpienia zabrali głos: 
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Radny Lech Bokszczanin- składam podziękowania panu Komendantowi za wzorową służbę  

i za zabezpieczanie strajków. 

 
Radny Marcin Wach- w lokalnych mediach, pojawiła się informacja o tym, na terenie 

Komendy Powiatowej Policji jest dostępny alkomat dla mieszkańców. Do alkomatu także 

mają dostęp strażnicy miejscy przy ul. Dworcowej 2. 

W tym roku będziemy obchodzić 30-lecie istnienia jednostki naszej straży miejskiej.  

Jeśli ustąpi epidemia będziemy wspólnie z Komendantem zapraszać Radnych na symboliczną 

uroczystość. Za pośrednictwem Rady i Straży Miejskiej chciałbym zachęcić świdniczan do 

podjęcia pracy w straży miejskiej, ponieważ jest jeden wolny wakat.   

 

Radna Violetta Wiercińska- z okazji 30-lecia Straży Miejskiej składam najserdeczniejsze 

życzenia dla wszystkich pracowników Straży, spokojnej służby, jak najmniej interwencji oraz 

przede wszystkim zdrowia.  

Chcę poruszyć jeden problem, jednym z zadań straży miejskiej jest interweniowanie  

z wykroczeń spożywania alkoholu oraz zabezpieczanie miejsc ogólnodostępnych. Miejsce  

o które mi chodzi jest Skatepark przy Zalewie Witoszówka, przy którym dochodzi do 

spożywania alkoholu oraz przy którym znajdują szklane i plastikowe butelki. Bardzo proszę  

o objęcie tego miejsca częstszą obserwacją szczególnie w godzinach wieczornych. Dobrym 

posunięciem byłoby umiejscowienie w tym miejscu koszy na śmieci. 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- pragnę dołączyć się do wszystkich 

podziękowań. Pamiętam pierwsze decyzje dotyczące powołania Straży Miejskiej w naszym 

mieście. Chciałabym przypomnieć, że pięć lat temu część mieszkańców Świdnicy podjęła 

próbę likwidacji tej jednostki w naszym mieście. Był to czas, kiedy działalność straży 

miejskiej budziła wątpliwości. Wspólnie z nieżyjącym już Komendantem postawiliśmy sobie 

wspólne cele i określiliśmy działania, które miały zmienić nastawienie Świdniczan do 

strażników miejskich. Po zmarłym Janie Łętowskim, funkcję przejął Komendant Marek 

Fiłonowicz. Te cele, które postawiliśmy sobie pięć lat temu w dalszym ciągu realizujemy i za 

to chciałam podziękować panu Komendantowi i wszystkim pracownikom. Szczególnie za to, 

że stawiacie na prewencje niż na karanie, że wykonaliście ogromną pracę w zakresie edukacji 

Świdniczan. Ilość interwencji, które państwo realizujecie jest efektem tego, że mieszkańcy 

obdarzyli państwa zaufaniem. Jedna uwaga robocza do państwa, myślę, że mieszkańcom 

byłoby łatwiej, jeśli mieliby państwo swój fanpage na Facebooku, na którym mieszkańcy 

mogliby bezpośrednio złożyć uwagi do państwa z dołączonymi zdjęciami. Na bieżąco 

moglibyście państwo pokazać efekty przeróżnych interwencji. 

Bardzo dziękuję wszystkim strażnikom, policjantom, służbom medycznym, kierowcom MPK, 

którzy pracowali w sytuacji zagrożenia. Szczególne podziękowania należą się wolontariatkom 

także po służbie opiekowaliście się naszymi seniorami, że byliście w pobliżu naszych 

jednostek, które wymagały różnego wsparcia. Dziękuję za to, że jesteście. Co roku, kiedy 

spotykamy się na święcie straży miejskiej, mam wielką satysfakcję dziękując za kolejny rok  

i wręczając nagrody tym, którzy wyróżniają się w sposób szczególny. Mam nadzieję, że tą 

misję będziecie wypełniać z takim oddaniem i z taką empatią jak do tej pory i wspólnie 

będziemy pracować nad tym by strażnicy byli postrzegani jako prawdziwa służba miejska. 

jako osoby, które są odpowiedzialne za swoje miasto i mieszkańców. Tak postrzegają 

państwa Radni Miejscy i mieszkańcy. Jeszcze raz bardzo dziękuję. 

 

 

Radny Andrzej Ora- straż miejska obsługuje 90 kamer, ile kamer jest zainstalowanych  

w Świdnickich parkach? Składałem interpelację na początku roku z prośbą o zainstalowanie 

kamer z monitoringiem straży miejskiej przy szkole podstawowej nr 4, ponieważ wieczorami 

gromadzi się tam młodzież zachowując się tam hucznie. 
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Komendant Straży Miejskiej Marek Fiłonowicz – na bieżąco kontrolujemy to miejsce, 

aczkolwiek przy takich siłach i środkach jakie dzisiaj posiadamy to nie jest to łatwe. Co do 

kamer to odniosę się do tego na piśmie. Jeśli chodzi o monitoring przy szkole nr 4, stoimy 

przy stanowisku, że jeśli wszędzie zamontujemy kamery to nie będą one już spełniać swojego   

zadania. Póki co, mamy jednego operatora, który nie jest w stanie objąć zasięgiem wszystkich 

miejsc. W parkach sytuacje dynamiczne rzadziej występują. Jeśli w jednej ze szkół zostałyby 

zamontowane kamery to już trzeba by było objąć monitoringiem wszystkie szkoły, orliki  

i place zabaw. Fizycznie i logistycznie nie jest to możliwe do zrealizowania.  Nic nie stoi na 

przeszkodzie by poszczególne osiedla Zawiszów, Zarzecze czy os. Młodych zostały objęte 

swoim wewnętrznym monitoringiem z zasobów spółdzielni.  

 Chcielibyśmy podziękować za ciepłe i dobre słowo. Z naszego grona jest 35 

strażników, którzy mają naprawdę wielkie doświadczenie w tej pracy.  Jest mi bardzo miło, że 

państwo postrzegacie straż miejską w ten sposób i liczę na dalszą współpracę. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- w imieniu Rady Miejskiej dołączam się do 

podziękowań z okazji święta straży miejskiej. Proszę o zwrócenie uwagi na śmieci przy 

dyskontach, sklepach spożywczych i kontenerach na ubrania oraz na śmieci, które wylatują  

w czasie weekendu.    

 

 

Komendant Straży Miejskiej Marek Fiłonowicz- przyjąłem do wiadomości, dziękuję bardzo.  

 

  

_______________________________ 

 

 

Ad 7. Omówienie stanu zabezpieczenia przeciwpożarowego  

i poziomu ochrony przed zagrożeniami lokalnymi w 2020 roku na 

terenie Miasta Świdnicy oraz przedstawienie zamierzeń 

planowanych do realizacji na najbliższe lata: 

 

 

• wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej  

w Świdnicy- przedstawił Komendant Powiatowy mł. bryg. Dariusz 

Budkiewicz (zał. nr 6c) 
 
W sprawie wystąpienia zabrali głos: 

 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- bardzo dziękuję, natomiast z okazji zbliżającego się 

Dnia strażaka chciałbym życzyć tyle samo powrotów co wyjazdów wszystkim strażakom.  

Radny Lesław Podgórski- mam przyjemność współpracować z Panem Komendantem  

i chciałbym powiedzieć jak szerokie jest spektrum działania straży pożarnej i wiodąca rola 

Państwowej Straży Pożarnej w całym systemie ratownictwa. Jednostek ratowniczo-

gaśniczych jest na terenie powiatu około 30 wliczając w to ochotnicze straże pożarne. 

Współpraca z wydziałem Zarządzania Kryzysowego jest wzorcowa. Mam pytanie odnośnie 

co państwo robicie w przypadku fałszywych zgłoszeń? Co się dalej dzieje? Zgłaszacie to 

Policji? Dzisiaj pojawi się jeden wniosek o dofinansowanie do remontu. Przy głównym 

budynku straży pożarnej jest przybudowana zabytkowa wieża, do której nie udało się uzyskać 
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dofinansowania. Pan Komendant zwrócił się do Miasta o dofinansowanie w kwocie 82 tys. 

złotych. Bardzo prosiłbym Pana Komendanta o uzupełnienie tej kwestii.   

 

Komendant Dariusz Budkiewicz- chciałbym się odnieść do fałszywych alarmów. Alarmy 

fałszywe dzielimy na alarmy, które są w dobrej wierze. Część zgłoszeń wpływa jeszcze do 

nas na numer 998, który będziemy obsługiwać do końca września. Potem zostanie nam numer 

alarmowy 112. Numer 112 odbierany jest we Wrocławiu, my tylko dostajemy tzw. formatkę  

z informacją, gdzie wyjeżdżamy i co się dzieje. W momencie jak dojedziemy na miejsce 

zdarzenia możemy potwierdzić zgłoszenie lub zgłosić fałszywy alarm. Może się tak okazać, 

że w tym samym czasie jak do nas będzie przekazywana formatka z Wrocławia, mieszkaniec 

akurat zagasił pożar i tu przyjeżdża wóz strażacki i nie podejmuje już działań. W takiej 

sytuacji takie zgłoszenie jest traktowane jako fałszywy alarm, ponieważ straż nie podejmuje 

działań. Również mamy kilka takich alarmów z monitoringu pożarowego. Na terenie miasta 

mamy 9 obiektów, które są podpięte pod nasze stanowisko kierowania. Jeżeli coś się zadzieje 

my  

z klucza wysyłamy nasze jednostki Państwowej Straży Pożarnej i jednostkę miejską 

Ochotniczej Straży Pożarnej. Do takich obiektów należą Muzeum Dawnego Kupiectwa, 

Kościół Pokoju, banki na terenie miasta Świdnicy, Galeria Świdnicka i Multipark. 

Zajeżdżamy na miejsce zdarzenia, właściciele przeprowadzają ewakuację obiektu. Strażak, 

który kieruje działaniami ratowniczymi przeprowadza rozpoznanie i okazuje się, że ktoś 

wcisnął ROP-a lub była awaria czujki, dlatego ten alarm nastąpił. Po takich zdarzeniach, do 

obiektów, które są objęte monitoringiem pożarowym stosujemy zapytania i oczekujemy 

wyjaśnień. 

 
• wystąpienie Komendanta Ochotniczej Straży Pożarnej w Świdnicy 

przedstawił Prezes Zarządu Jan Kalinowski (zał. nr 6d) 

 

 
W sprawie wystąpienia zabrali głos: 

 

Radny Marcin Wach- sytuacja auta jest przerażająca. Na bieżąco ją monitorujemy. Jesteśmy 

w kontakcie ze strażakami, druhami, Komendantem Dariuszem Budkiewiczem, Dyrektorem 

Wydziału Zarządzania Kryzysowego Jackiem Budziszewskim i z Panią Prezydent.  

W zeszłym miesiącu odbyła się próba zastępczej sytuacji rozlewania. Druhowie byli obejrzeć 

auto natomiast nie zdecydowali się na niego. Cały czas monitorujemy tę sytuację. Nie ma co 

ukrywać, chodzi o pieniądze. Na bieżąco będziemy o wszystkim informować. 

Przypominam Radnym, o tym, iż w planie pracy Komisji Spraw Społecznych  

i Bezpieczeństwa na maj zapisana jest wizyta zewnętrzna w remizie strażackiej. Na to 

spotkanie zapraszam wszystkich Radnych. 

Dotarły do mnie pytania odnośnie działań druhów-ochotników, dlatego miło mi 

poinformować, że druhowie-ochotnicy mają swój fanpage na Facebook-u, gdzie zamieszczają 

swoje wyjazdy i działania jakie podejmują.  

 
Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- temat samochodu gaśniczego jest nam znany, wiemy, 

że była próba pozyskania środków zewnętrznych i padła kwota dopłaty w wysokości 300 tys. 

złotych. Pan Prezes wspomniał, że przy montażu finansowym mogą uczestniczyć inne 

instytucje m.in. Ministerstwo Sprawiedliwości, czy wiemy jaką kwotą inne instytucje 

mogłyby wesprzeć by zmniejszyć dopłatę miasta? 

 

Prezes Zarządu Jan Kalinowski- wkład własny do nowego auta wynosi 300 tys. zł przy 

kwocie auta 800 tys. zł – 1 mln zł. Kwota własna gminy nie powinna być niższa jak 300 tys. 

zł by uzyskać dofinasowanie zewnętrzne.   
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Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- Pan Prezes mówił, że inne instytucje mogłyby się 

dołożyć m.in. Ministerstwo Sprawiedliwości. Czy wiemy, ile Ministerstwo mogłoby dorzucić 

do tych 300 tys. zł? 

 

Komendant Powiatowy Dariusz Budkiewicz – sprawa wygląda tak: jeśli mówimy o wkładzie 

własnym to mówimy o wkładzie własnym gminy a resztą jest montaż finansowy. Montaż 

finansowy polega na zdobyciu pieniędzy z różnych źródeł, tym się zajmuje Komendant 

Dolnośląski. Dzisiaj może się okazać, że pozyskamy 450 tys. zł z NFOŚ, może coś 

pozyskamy od Marszałka, Wojewody, Komendanta Głównego. Wspólnie z Panią Prezydent 

podjęliśmy rozmowy z Dolnośląskim Komendantem Wojewódzkim, że przekaże samochód z 

jednostki PSP z Województwa Dolnośląskiego na potrzeby jednostki OSP Świdnica. 

Samochód, o którym mówimy nie będzie nowy. Odmłodzimy tego Jelcza przynajmniej o 

połowę. Może na dwa lata w tej jednostce posłuży a za dwa lata możemy porozmawiać o 

wkładzie własnym na kupno nowego samochodu. Nowy samochód w straży pożarnej 

spokojnie może posłużyć 20 lat.  

 

_______________________________ 
 

                                                 Przerwa 10 min 

_______________________________ 

 

Ad 8. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie: 

 
Ad 8.1. 

Projekt uchwały nr XXVIII/1. w sprawie pomnika przyrody przedstawił Dyrektor Wydziału 

Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba (zał. nr 7). 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/1: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 8) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/1 został przyjęty. 

 

 

______________________________ 
 
Ad 8.2. 

Projekt uchwały nr XXVIII/2. w sprawie odwołania ze składu Rady Muzeum działającej 

przy Muzeum Dawnego Kupiectwa w Świdnicy Pani (…) przedstawiła Kierownik Referatu 

Kultury Joanna Trojan-Skała (zał. nr 9). 

 

Komisja Oświaty, Kultury i Współpracy Międzynarodowej wydała opinię pozytywną. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVI/2: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 10) 
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projekt uchwały nr XXVIII/2 został przyjęty. 

 

______________________________ 
 

 

Ad 8.3. 

Projekt uchwały nr XXVIII/3. w sprawie powołania do składu Rady Muzeum działającej 

przy Muzeum Dawnego Kupiectwa w Świdnicy przedstawiła Kierownik Referatu Kultury 

Joanna Trojan-Skała (zał. nr 11). 

 

 

Rada Muzeum wskazała w skład Rady Panią (…). 

 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy Międzynarodowej  

Danuta Morańska- w skład Rady Muzeum Komisja jednogłośnie zaproponowała Kandydaturę 

Radnej Zofii Skowrońskiej-Wiśniewskiej. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- czy Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska wyraża 

zgodę? 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- wyrażam zgodę. 

 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- czy z pośród Radnych są jakieś inne kandydatury? 

Jeżeli nie, to proszę o przedstawienie projektu uchwały. 

 

Komisja Oświaty, Kultury i Współpracy Międzynarodowej wydała opinię pozytywną. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/3: 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 0, wstrzymało się -2, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 12) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/3 został przyjęty. 

______________________________ 
 

Ad 8.4. 

Projekt uchwały nr XXVIII/4 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru Świdnicy - ul. Towarowa – 

Składowa przedstawiła Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

Małgorzata Osiecka (zał. nr 13). 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- chciałbym zaapelować do mieszkańców, którzy 

mieszkają na tym terenie by się czynnie włączyli w procedowanie miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego by później nie było sytuacji, w której mieszkańcy zaraz po 

uchwaleniu planu będą chcieli go zmienić. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/4: 
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w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 14 ) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/4. został przyjęty. 

 

______________________________ 
 

Ad 8.5. 

Projekt uchwały nr XXVIII/5. w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumień z 

Państwowym Gospodarstwem Wodnym Wody Polskie na wykonywanie zadań z zakresu 

utrzymania wód stanowiących własność Skarbu Państwa i ponoszenie kosztów 

utrzymania tych wód w 2021 r. przedstawił Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury 

Miejskiej Maciej Gleba (zał. nr 15). 

 

 

Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury 

zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

 

Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga- czy to te same Wody Polskie, które prosimy 

abyśmy mogli włożyć 75 tys. zł, które zniszczyły nam Zalew? Czy to te same Wody Polskie, 

które odpowiadają za niewyrażanie zgody na podwyżki cen wody w ostatnim czasie, o które 

ŚPWiK występował? 

 

Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba- w pierwszym przypadku 

tak to jest ta sama organizacja. My porozumienie podpisujemy z Wodami Polskimi w 

Legnicy, która odpowiada za utrzymanie zbiorników w rejonie dorzecza rzeki Bystrzyca. 

Natomiast Taryfą opłat zajmuje się organ wyższego szczebla, czyli Warszawa. Rozmawiamy 

z Panem Apolinarym Litwin oraz z Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i z 

Wodami Polskimi we Wrocławiu w sprawie zintensyfikowania działań związanych z 

zagospodarowaniem Zalewu Witoszówka. Niestety z takim poziomie finansowania jaki są w 

stanie zaangażować dla zbiorników w Świdnicy to za 15 czy 20 lat przy zbiorniku będziemy 

chodzić wzdłuż szuwar a wody będzie tam niewiele. Nasze działania są nakierowane na to by 

jak najszybciej Wody Polskie doprowadziły zalew do stanu używalności. 

 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/5: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 16) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/5 został przyjęty. 

 
______________________________ 

 

Ad 8.6. 

Projekt uchwały nr XXVIII/6 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy najmu garażu, mieszczącego się przy ul. 

Wrocławskiej 80 (nr działki 72, obr. 3, Zarzecze II) w Świdnicy przedstawiła Dyrektor 

Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej Alicja Masny (zał. nr 17). 
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Komisja Budżetu i Finansów oraz Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury 

zaopiniowały projekt uchwały pozytywnie. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga- garaż ma służyć jako miejsce pracy, czy Pan ma 

zamiar otworzyć tam działalność gospodarczą? Czy funkcja tego garażu nie będzie 

przeszkadzała innym mieszkańcom? 

 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej Alicja Masny - garaż ma mieć funkcję 

garażową, a znajduje się on w bezpośrednim sąsiedztwie zakładu, który jest własnością 

wnioskodawcy. 

 

Radna Aldona Struzik- czy wiadomo czy ktoś inny chciałby wynająć ten garaż? Czy to jest 

jedyna osoba, która chce przejąć ten garaż? 

 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej Alicja Masny- zawsze, kiedy się zwalnia 

powierzchnia garażowa, zainteresowanie jest ze strony innych osób. Przed dwoma 

miesiącami mieszkanie było sprzedawane wniosek trafił do nas tylko od jednego 

wnioskodawcy. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/6: 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się -1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 18) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/6 został przyjęty. 

______________________________ 
 

 

Ad 8.7. 

Projekt uchwały nr XXVIII/7 w sprawie zmiany budżetu wraz z autopoprawką przedstawił 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 19). 

 

Komisja Budżetu i Finansów zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/7 wraz z autopoprawką: 

 

w głosowaniu: za -18, przeciw - 0, wstrzymało się -3, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 20) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/7 został przyjęty. 

 

______________________________ 
 

 

Ad 8.8. 

Projekt uchwały nr XXVIII/8. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 

21). 

 

Komisja Budżetu i Finansów zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 
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Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVI/8: 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się -7, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 22) 

 

projekt uchwały nr XXIV/8 został przyjęty. 

______________________________ 
 

 

 

 

Ad 8.9. 

Projekt uchwały nr XXVIII/9. w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Żłobka 

Miejskiego Nr 1 w Świdnicy przedstawił Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i 

Petycji Tomasz Kempa (zał. nr 23). 

 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXVIII/9: 

 
 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 0, wstrzymało się -5, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 24) 

 

projekt uchwały nr XXVIII/9 został przyjęty. 

 

skarga uznana za bezzasadną 
 

 

______________________________ 
 
 

Ad 9. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 26.03.2021 r. 

 
Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 26.03.2021 r. radni otrzymali na piśmie 

(zał. nr 25). 

 

W załączeniu:  

▪ sprawozdanie z działań podejmowanych przez Urząd Miejski w Świdnicy, związanych  

 z ograniczeniem bezrobocia i aktywizacją osób bezrobotnych (zał. nr 25a) 

▪ informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta (zał. nr 25b) 

▪ wykaz postępowań podprogowych o wartości od 85 000 do 130 000 zł, zgodnie  

z Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 130 000 zł (zał. nr 25c) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 

(zał. nr 25d). 



 14 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych (zał. 

nr 25e)   

 

W sprawie sprawozdania zabrali głos: 

 

Radny Jan Jaśkowiak- z jakich względów powstała Rada ds. Równego Traktowania? Czy 

dostrzega Pani w Świdnicy zjawiska/zachowania, które, budzą niepokój z tym związany, jeśli 

tak to też czuję się zaniepokojony, szczególnie, że mija Pani szósty rok rządzenia w tym 

mieście. Chętnie poznałbym przesłanki, które służyły do powstania tej rady. Czy możemy 

usłyszeć jaki jest program funkcjonowania rady? Czy przedstawiciele tej Rady będą się 

pojawiać na sesjach Rady Miejskiej? 

 

Radny Marcin Wach- czy to, że nie mamy odpowiedzi od firmy Adler to znaczy, że nie ma 

chęci współpracy z ich strony? Czy tak to mamy rozumieć?  

 

Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga- chciałbym podziękować w imieniu mieszkańców 

Pszenna i Kolonii za pomoc, spotkanie w nakierowaniu mieszkańców jak mają postąpić i co 

mogą jeszcze zrobić, jeśli chodzi o firmę Biowat. Firma ta podjęła już działania. Została 

założona strona na Facebooku, na której przedstawiciele firmy na bieżąco zbierają informacje 

od mieszkańców oraz informują o tym co się będzie działo. W najbliższym czasie będą tam 

wymieniane przykrycia na nowe tych zbiorników, z których wytwarza się gaz. A co do firmy  

Adler odzewu ze strony właścicieli niestety nie ma.  

 

Radny Wiesław Żurek - kiedy Świdniczanie będą mogli się szczepić na lodowisku 

w Świdnicy? 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- decyzją Wojewody Świdnica została 

wyznaczona jako miejsce do organizacji masowego punktu szczepień. Zareagowaliśmy 

błyskawicznie, zorganizowaliśmy wszystko według wskazań jakie otrzymaliśmy od strony 

rządowej: miejsce, partner- Przychodnia Eskulap, zgłosili się też wolontariusze a także część 

radnych. Przygotowaliśmy wszystko i cały czas czekamy na informację o szczepionkach. 

Jesteśmy w stałym kontakcie z NFZ. Pani Monika Biedrzyńska, która reprezentuje 

przychodnię Eskulap bardzo angażuje się w całe przedsięwzięcie i jest w ciągłym kontakcie  

z NFZ, jednak w dalszym ciągu nie mamy żadnych informacji o szczepionkach. Wojewoda 

oczekiwał od nas gotowości między 19 a 25 kwietnia. Byliśmy gotowi 20 kwietnia. 

Przeszliśmy kontrolę przez NFZ i punkt został przyjęty bez żadnych zastrzeżeń. 

Wykonaliśmy to z środków własnych, ponieważ pomoc drugiej strony jest symboliczna  

w kwocie 5 tys. zł.  Przykładowo wynajęcie i montaż ruchomych ścian, które pozwalają na 

wydzielenie 5 boksów, poczekalni i gabinetów to jest koszt ok. 25 tys. zł a tygodniowa usługa 

służb ratowniczych po długich negocjacjach to jest koszt rzędu 6,5 tys. zł. Bardzo dziękuję 

firmie za taką cenę. Termin 25 kwietnia okazał się nierealny, potem była mowa o 1 maja, 4 

maja, 5 maja a dzisiaj to jest 17 maja i mamy nadzieję, że szczepionki się pojawią. 

Uruchomiliśmy już punkt informacyjny i dokonujemy rejestracji pacjentów. Jeśli pojawią się 

szczepionki w wystarczającym stanie to przy tej logistyce jesteśmy w stanie zaczepić ok 500 

osób dziennie.  

 

Radny Wiesław Żurek- z wypowiedzi Pani Prezydent wynika, że jesteśmy przygotowani, 

szczepionek nie ma. Kto jest odpowiedzialny za to, że nie ma tych szczepionek? 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- strona rządowa jest odpowiedzialna za to, że nie 

ma szczepionek. Powiadomienia o pełnej gotowości wysyłałam do Pełnomocnika, który 

zajmuje się sprawą szczepień masowych w Polsce do Ministra Pana Michała Dworczyka. 

Odpowiedzi nie ma.  
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Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- ponieśliśmy koszty, mieszkańcy czekają czy może być 

tak, że nie otworzymy tego punktu?  

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- otworzymy, ponieważ jego potrzeba jest 

bezwzględna tylko pytanie, kiedy.   

Co do firmy Adler, panie Radny też tak to odbieram. Być może utrudnieniem jest fakt, 

że jest to jeden z oddziałów firmy, próbujemy dotrzeć do głównego właściciela, który z tego 

co wiadomo jest Włochem. Nie chodzi tu o wymianę pism, myśmy dostali jedno pismo, z 

którego nic nie wynikało. Nam nie chodzi o pisma, nam chodzi o rzeczywiste działania. Być 

może za miesiąc przy następnej sesji będę miała Państwu więcej do przekazania w tej 

sprawie. W tym jednym piśmie, firma tłumaczyła nam, że przy realizacji jednego ze zleceń 

dochodzi do zgrzewania części tworzyw sztucznych w wysokich temperaturach i to powoduje 

wydzielanie się pewnych gazów. Zakład w takich sytuacjach powinien zapewnić szczelność 

zapachową i te odory powinny pozostać we wnętrzu zakładu. Jak i również pracownicy 

powinny być przed tym zabezpieczeni. Dla nas bardzo dużym utrudnieniem jest to, że w 

Polsce nie istnieją żadne szczegółowe przepisy dające organom samorządowym narzędzia do 

możliwych skutecznych działań i skutecznego powstrzymania przedsiębiorców, którzy łamią 

nie tylko normy środowiskowe, ale też reguły współżycia społecznego. Będziemy razem z 

mieszkańcami próbować doprowadzić do skutecznego finału. Państwa też zachęcam do 

wypełniania ankiet. Pytamy tam m.in. o dni i godziny, kiedy uciążliwość jest szczególna. 

 Co do Rady ds. równego traktowania nie chodzi tu tylko Świdnicę a o całą Polskę. 

Myślę, że przyjdzie taki moment, kiedy przedstawiciele Rady ds. równego traktowania będą 

chcieli się z Państwem spotkać i przedstawić swoje wnioski i strategie działania. 

Uczestniczyłam w pierwszym posiedzeniu tylko w części wstępnej. Już w trakcie spotkania 

sygnalizowane były różne problemy z różnych środowisk np. seniorów czy osób 

niepełnosprawnych. Przewodniczącym Rady został Pan Robert Staniszewski, 

Wiceprzewodniczącą została Natalia Śliwa, Sekretarz- Kornelia Lech a członkami Zarządu 

Liliana Brańka-Konicka i Radny Marcin Wach. Grono piętnastu osób będzie na początek 

definiować problemy z jakimi się spotyka a później przedstawi wnioski ze swoich prac  

i propozycje co możemy wspólnie z różnych zakresach zrobić. Dyskryminacje dotyczą także 

mniejszości narodowych, w gronie rady jest Natalia Polkh-Kastukovich-Białorusinka, 

mieszkająca w Świdnicy od 15 lat, która ma kontakt z mniejszością białoruską, rosyjską  

i ukraińską. Nie mówię o osobach, które przyjechały na kilkumiesięczne kontrakty  

a o osobach, które na stałe związały się ze Świdnicą. W radzie jest także reprezentowana 

społeczność mniejszości seksualnej. Opiekunem rady z mojego ramienia jest Pan Prezydent 

Szymon Chojnowski, który będzie wspierał radę w sferze logistyczno-organizacyjnej. Jeżeli 

Państwo się zgodzą to za kilka miesięcy zaprosimy przedstawicieli do udziału w sesji  

i przedstawią wyniki swoich działań pierwszych miesięcy pracy.  

 

  

Radny Jan Jaśkowiak- temat jak najbardziej ważny i wymagający skupienia. Również 

dołączam się do tego apelu i mam serdeczną prośbę byśmy jeszcze w tym roku 

skoncentrowali się na wypracowanych kwestiach związanych z pracą tej rady przede 

wszystkim na szukaniu kwestii w samej Świdnicy. Słyszałem dużo o barierach 

architektonicznych osób niepełnosprawnych, dlatego też apeluję, aby w pierwszej kolejności 

zająć się tą grupą. Wśród środowisk, które najbardziej tego potrzebują jest środowisko osób 

niewidzących na czele z Przewodniczącym Marianem Kusajem, który wielokrotnie zgłaszał i 

sygnalizował takie potrzeby. Apeluję do Pani Prezydent i do Rady by przedstawić kwestie nie 

z perspektywy Polski, ja skupiam się na Świdnicy, gdyż to tutaj mieszkańcy nas z tego 

rozliczają. Proszę o stworzenie takiej bazy kwestii na których powinnyśmy się zastanowić i 

być może jako radni powinniśmy przeznaczać środki, które mogą takie dysproporcje i kłopoty 

z infrastruktura ograniczyć.    
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Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- w trakcie pierwszego spotkania, członkowie 

rady zaczęli sygnalizować pewne problemy, które ich bezpośrednio dotykają, zrodził mi się 

pomysł zorganizowania debaty, po lockdownie byśmy skontaktowali się w spotkaniu na żywo 

którego rada będzie gospodarzem i będzie odpowiedzialna za stronę merytoryczną. Będzie 

ono miała bardzo szeroką formułę i w której państwo Radni będziecie mogli uczestniczyć. 

Projekt ten powstał z inicjatywy pani Wiceprezydent Sopotu Pani Magdaleny Jach, która na 

forum Związku Miast Polskich zaproponowała stworzenie takiej komisji, która zajmie się 

tymi problemami. Do współpracy zaangażowane zostały ekspertki, które prawami człowieka i 

prawami kobiet zajmują się od wielu lat. Takie rady powstały w kilku miastach w Polsce i jak 

wiadomo ta inicjatywa dalej będzie przyjmowana przez kolejne samorządy dalej będą 

powstawać. Taka otwarta debata byłaby dobrym pomysłem, gdzie temu problemowi 

moglibyśmy poświęcić nie kilka minut nawet kilka godzin i podyskutować ze sobą, co  

i w jakim zakresie możemy zrobić na terenie miasta. 

 

 

_______________________________ 

 

Ad 10. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

 
Interpelacje złożyli radni: 

 

− Andrzej Ora – w sprawie przystanku MPK przy Kościele na Os. Młodych...(zał. nr 26) 

− Andrzej Ora – w sprawie przystanku MPK przy Kompleksie Handlowym 

Kaufland…………………………………………………………………. ..(zał. nr 26a) 

− Andrzej Ora – w sprawie grillowania na obszarach zielonych oraz nad rzeką 

Bystrzyca.......................................................................................................(zał. nr 26b) 

− Andrzej Ora - w sprawie zabezpieczenia jezdni w okolicach skrzyżowania 

Waryńskiego (AS, Żabka, Ciarkowscy)........................................................(zał. nr 26c) 

− Andrzej Ora – w sprawie wykonania sięgacza przy ul.: M. Kunic, K. Słobódzkiego  

i L. Zamenhofa………………………………………………………  …....(zał. nr 26d) 

− Jan Jaśkowiak – w sprawie herbu miasta Świdnicy 

wystąpiłem z wnioskiem do Przewodniczącej Komisji Kultury, celem zajęcia się 

herbem naszego miasta a w następstwie tego powinna zostać przywrócona flaga  

z herbem naszego miasta przy Urzędzie Miasta Świdnicy. 

− Krzysztof Grudziński – w sprawie miejskiego monitoringu na Os. Młodych.(zał. nr27) 

− Krzysztof Grudziński- w sprawie braku koszy na śmieci przy skateparku/dokończenie 

zagospodarowania podłoża pumptracka ……………………………… ......(zał. nr 27a) 

− Magdalena Rumiancew-Wróblewska – w sprawie naprawy dziury na skrzyżowaniu 

ulic: H. Pobożnego i K. Odnowiciela…………………………………….…(zał. nr 28 ) 

− Lesław Podgórski – w sprawie naprawy nawierzchni przy ul. S. Staszica 

− Rafał Fasuga – ws. powrotu uczniów do szkół 

prośba do Pani Prezydent by przekazać tę informację Dyrektorom i uczulić 

nauczycieli by okres powrotu uczniów do szkół nie był obciążający uczniów, by czas 

powrotu nie okazał się nadrabianiem zaległości z całego zdalnego nauczania. 

− Luiza Nowaczyńska-w sprawie oświetlenia przejścia dla pieszych przy budynku 

Nadleśnictwa w Świdnicy…………………………………………………...(zał. nr 29) 

− Luiza Nowaczyńska- w sprawie udostępniania dodatkowych miejsc parkingowych w 

centrum miasta………………………………………………………...…….(zał.nr 29a) 

− Luiza Nowaczyńska- w sprawie linii autobusowej nr 30…………...…...…(zał. nr 29b) 

− Luiza Nowaczyńska – w sprawie remontu nawierzchni ul. Lwa Tołstoja....(zał. nr 29c) 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska odpowiedziała: 
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• dot. powrotu uczniów do szkół -bardzo ważny postulat, w tej chwili czynimy starania 

do uruchomienia doraźnego punktu Poradni Psychologiczno-pedagogicznej Nie 

jesteśmy instytucją powołaną do tego. Bezpośrednio to Starostwo Powiatowe 

prowadzi tą poradnie. Uznaliśmy, że jako odpowiedzialni rodzice musimy pomóc  

w różnych trudnych sytuacjach, które dotykają nie tylko dzieci, ale całych rodzin. 

Okres zamknięcia był fatalny. Przygotowujemy uruchomienie doraźnego punktu 

wsparcia psychologiczno-pedagogicznego, z którego będzie można skorzystać  

w dowolnym zakresie. Będziemy chcieli poinformować dzieci by mogły skorzystać 

choćby z „telefonu zaufania”. Będzie to trudny moment, kiedy dzieci wyjdą  

z zamknięcia i będą musiały odbudowywać relacje. Chcemy zrobić wszystko by 

zderzenie z inną rzeczywistością było dla nich jak najłagodniejsze choć wiemy, że 

łagodne nie będzie.  

 

 

• dot. dziur- bardzo proszę Państwa Radnych odnośnie zdarzeń czy różnych rzeczy, 

które widzicie jako Radni by w przypadku niebezpiecznych dziur, które pojawiły się 

po okresie zimowym by państwo zgłaszali je Pani Wiesławie Tetkowskiej, która 

bezpośrednio sprawuje nadzór nad remontami cząstkowymi w mieście i jest w stałym 

kontakcie z wykonawcą. Pani Wiesława ma możliwość zmiany harmonogramu prac 

wykonawczych, gdzie pilne zadania są wykonywane z dnia na dzień. Miasto opłaca 

polisę ubezpieczeniową, więc jeśli komuś zdarzy się uszkodzenie auta może 

skorzystać z naszej polisy po przejściu naszej procedury.  

 

 

• dot. monitoringu przy sklepach- w międzyczasie poprosiłam o informacje, ile 

punktów handlowych na terenie miasta sprzedaje alkohol tj. 54 sklepy. Ciężko by było 

objąć wszystkie sklepy monitoringiem. W sprawozdaniu Straży miejskiej słyszeli 

Państwo, że 4 pracowników sprawuje nadzór nad 90 kamerami. To już jest bardzo 

dużo, stąd z wielką rozwagą podchodzimy do kolejnych lokalizacji. Kamery te 

obsługują ludzie, którzy mają ograniczona percepcję. Zwiększenie ilości kamer 

spowoduje, że ta uwaga będzie rozproszona nie będą skupieni, ponieważ nie będą w 

stanie obsługiwać tylu monitorów. Jeśli państwo widzicie, że w danej części miasta 

dzieje się coś złego wystarczy poinformować Straż Miejską. Ja tak właśnie robię. 

 

 

• Komisja ds. Ruchu Drogowego- jest komisją społeczną, nie jest to organ urzędu 

miasta, osoby, które tam pracują są reprezentantami różnych instytucji przede 

wszystkim Starostwa Powiatowego, Policji i Straży Miejskiej. Zadaliśmy pytanie 

Komisji z sugestią by podczas posiedzeń mogli uczestniczyć radni. Nie wyrazili na to 

zgody. Odpowiedź była taka, że będą pracować nad dokumentami i nad konkretnymi 

wnioskami. Jest to ich dodatkowy czas pracy i nie życzą sobie obecności osób 

trzecich. Wszystkie wnioski, które państwo składacie oraz mieszkańcy kierowane są 

do Komisji ds. Ruchu Drogowego. To nie jest organ, który mi podlega. na którym ja 

mogę cokolwiek wymuszać. Sama nie zawsze się zgadzam z ich opiniami i wracamy 

do pewnych spraw i sama też nie uczestniczę w tych spotkaniach. Przekazuję swoje 

zdanie w formie pisemnej i zdarza się, że dochodzimy do kompromisu.  

 

Szczegółowe odpowiedzi na interpelacje radni otrzymają na piśmie.  

 

 

_______________________________ 
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Ad 11. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 
 

Radny Lech Bokszczanin- w kwestii organizacyjnej, w związku z wstąpieniem do Rady 

Miejskiej Radnej Violetty Wiercińskiej, chcielibyśmy reaktywować klub Radnych Koalicja 

dla Świdnicy. 

 

Radna Luiza Nowaczyńska- odczytała: 

•  stanowisko Klubu Radnych PIS skierowane do Pani Prezydent i Pana 

Przewodniczącego Rady w sprawie 161 złożonych interpelacji, z czego 

zrealizowanych zostało niecałe 10%. Takie postępowanie władz jest dla nas 

niezrozumiałe i niesprawiedliwe oraz krzywdzące dla mieszkańców. Prosimy  

o informację jak realizowane są interpelacje składane przez Radnych opozycyjnych  

i jakie kwoty zostały przeznaczone na realizacje interpelacji (zał. nr 30). 

•  wniosek do Komisji Rewizyjnej w sprawie kontroli zasadności prawidłowości 

przyznania dotacji dla Dolnośląskiej Fundacji Onkologicznej (zał. nr 31). 

 

Radny Jan Jaśkowiak - związku z powrotem sytuacji do poziomu sprzed II fali, czy kolejna 

sesja odbędzie w trybie stacjonarnym? Umożliwia to lepszą wymianę informacji i dyskusji na 

temat uchwał. Mam rozumieć, że sprawa z herbem została przyjęta przez Panią Prezydent  

i zajmie się Pani tą kwestią? 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- problem polega na tym, że kiedy kilka lat temu 

występowaliśmy z pomysłem, aby przyjąć wzór flagi świdnickiej to komisja Heraldyczna 

zwróciła nam uwagę na niepoprawione błędy. Błędy te dotyczyły braku czwartej nogi dzika  

i złego ustawienia kąta gryfa. Według Komisji gryf powinien być kroczący a nie wznoszący 

(trzeba go przestawić go o 45º). Skieruję sprawę do Pani Joanny Trojan-Skały by się tym 

kompleksowo zajęła, aczkolwiek uprzedzam, że prace komisji Heraldycznej trwają niezwykle 

długo. Błąd się wziął stąd, kiedy czteropolowy herb był ustalany (lata 90-te) miasto czekało 

10 miesięcy na opinie przyjmując brak odpowiedzi Komisji na skierowane postulaty. Herb 

został przyjęty na sesji rady miejskiej a opinia Komisji przyszła kilka miesięcy później, kiedy 

herb został już rozpowszechniony i użyty w wszelkiego rodzaju drukach. Historia ta się tak 

ciągnie, trzeba poprawić w końcu tę nogę i kąt oraz przyjąć wzór flagi. Postulat jak 

najbardziej słuszny.  

 Jeszcze jedna uwaga, skorygowano informację odnośnie punktów w mieście, mamy 

101 sklepów sprzedających alkohol i 51 restauracji. Jak już mówiłam, z dużą rozwagą 

będziemy podchodzić do problemów związanych z uruchomieniem kolejnych kamer. Postulat 

Radnego Krzysztofa Grudzińskiego jeszcze przeanalizujemy.  

 

Informacje od Prezydenta Jerzego Żądło odnośnie: 

- nawierzchnia dookoła pumtracka, zostanie tam zasiana trawa, aczkolwiek nie wiem czy nie 

będzie to wymagało wyłączenia pumptracka na jakiś czas.  

- mamy ustawiony pojemnik na butelki plastikowe i będzie jeszcze ustawiony kosz na odpady 

zmieszane. 

 

Radny Jan Jaśkowiak- dziękuje za wyjaśnienie, mój apel jest taki by dorobić nogę oraz by 

flaga wróciła. 

 

Radna Violetta Wiercińska- chciałabym wyrazić akces w Komisji Oświaty, Kultury, Sportu  

i Współpracy Międzynarodowej oraz Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa. 

Dokumenty zostały już złożone w biurze Rady. 

 

Radny Wiesław Żurek- odniosę się do postulaty Radnej Luizy Nowaczyńskiej, że klub 

Radnych będzie wnosił coś do Komisji Rewizyjnej o przeprowadzenie kontroli zasadności 

przyznania jakiejś dotacji. Chciałbym przypomnieć, że komisja pracuje na podstawie planu 
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pracy Komisji uchwalonego uchwałą. Nie ma innej możliwości wprowadzania do planu pracy 

Komisji Rewizyjnej nowych kontroli jak tylko uchwałą. Jeśli Państwo chcą by zajęła się tym 

Komisja to trzeba przygotować odpowiednią uchwałę o uzupełnienie planu pracy Komisji 

Rewizyjnej na 2021 rok.  Rada Miejska to przegłosuje i komisja podejmuje kontrolę. Komisja 

Rewizyjna nie jest komisją śledczą i nie będzie na podstawie wniosków klubu radnych 

prowadzić jakiekolwiek kontrole. To wszystko określa statut i ustawa. Abstrahuję od 

zasadności intencji, ale tak to wszystko wygląda. Jeśli Państwo chcecie takiej kontroli, trzeba 

takiej procedury dotrzymać. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga- odnośnie pumtracka, nie wiem czy to najlepsze 

rozwiązanie by siać tam trawę, ponieważ zostanie wydeptana. Czy nie można wyłożyć 

podłoża drobnymi kamieniami tak jak jest to na placach zabaw? W ten sposób 

wyeliminowalibyśmy stojącą wokół wodę i nanoszenie błota na pumtrack.  

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- Pan Prezydent potwierdza rozważenie takiej uwagi. 

Odnośnie sklepu Kaufland, który nie odpowiedział nam do tej pory na przedstawione 

propozycje. Po interpelacji ponowimy zapytanie. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski-dziękuję wszystkim Radnym za złożenie oświadczeń 

majątkowych.  

 

_______________________________ 

 

Ad 12. Zakończenie XXVIII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 
W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam 

XXVIII sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 

 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 

 
 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała:  

 

       Wioleta Lewandowska 

..................................................... 

       / Wioleta Lewandowska /  

Świdnica, dnia 30.04.2021 r.                Przewodniczący Rady 

         Jan Dziecielski 


